
آزمون بزرگ عزت
رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار از دانشگاه فرهنگيان در خصوص عزت 
ملت ايران فرمودند: »ملّت ايران، يك ملّت مستقلی است، ملتّ عزيزي است. 
حكام گذشته  اين ملّت -پادشاهان دوران قاجار و پادشاهان پهلوي- عزت 
اين ملّت را گرفتند، اين ملّت را ذليل كردند، عقب نگه داشتند، زير بار تحميل 
قدرت ها بردند، ]بنابراين[ اينها عادت كردند و دلشان می خواهد كه همين 
قضيه اتفاق افتاده باشد. حالا اسلام -جمهوري اسلامي، نظام اسلامي، انقلاب 
اسلامي- آمده اين ملت را به عزت خودش برگردانده، اين ملت ايستاده اند، 

اينها نمی توانند تحمل كنند؛ دعوا سرِ اين است. «
واقعيت آن است كه مفهوم كليدي و راهبردي »عزت« در مقاطع حساس 
تاريخي براي ملت ايران تعيين كننده بوده است. اكنون چند سالی است كه 
كشور با چالش هاي جدي اقتصادي دست وپنجه نرم مي كند و نخبگان و 
دست اندركاران امور اجرايي كشور در مواجهه با چالش هاي مسير پيشرفت 
- كه گاه منشأ خارجي نيز دارند- دو گزينه در پيش داشته و دارند؛ نخست: 
انتخاب عزتمندانه با تدبير و خرد و ديگر: تسليم ذليلانه. نكته قابل تأمل اين 
بزنگاه انتخاب آن است كه حتي گاهي مسير ذلت بار ظاهري خردورزانه و 
عقلاني به خود مي گيرد اما تكيه به تجارب و عبرت آموزي از رويدادهاي مشابه 
نشان مي دهد آنها كه با تكيه به عقلانيت دنيازده، مسير ذلت را برمي گزينند، 
در نهايت به پيشرفت نيز دست نمي يابند.  پيشتر رهبر معظم انقلاب انذار 
داده بودند كه »بر اساس آيات قرآن، انسان هايي كه براي رسيدن به عزت، 
به جاي هدايت و ولايت الهي، به دشمنان اسلام و بشريت و ولايت شياطين 
متوسل مي شوند، در نهايت به عزت نخواهند رسيد و همان شياطين از آنها 
سپاسگزاري هم نخواهند كرد. « چارچوب قرآني مورد اشاره از سوي معظم له، 
بر اساس سنت هاي الهي است كه اهل معرفت و بصيرت به نيكي مي دانند كه 

در نهايت كار دنيا نيز بر مبناي همين سنن پيش رفته و مي رود. 
مسير تاريخي ملت ايران در طول 40 سال گذش��ته سرشار از چالش ها و 
مشكلاتي بوده كه به تعبيري مي توان آنها را به مثابه امتحاناتي در نظر گرفت 
كه عيار اين جامعه در آن سنجيده شده و فولاد استقامت آنان در اين كوران، 

آبديده تر شد. 
به حق مي توان ملت ايران را مصداق اين آيه شريفه كلام الله مجيد دانست 
كه »الَّذينَ قالَ لهَُمُ النّاسُ إنَِّ النّاسَ قَد جَمَعوا لكَم فَاخشَوهُم فَزادَهُم إيماناً 
ُ وَنعِمَ الوَكيلُ«»اينها كساني بودند كه )بعضي از( مردم، به  وَقالوا حَسبُنَا اللهَّ
آنان گفتند: مردم ]لشكر دشمن[ براي )حمله به( شما اجتماع كرده اند؛ از 
آنها بترسيد! اما اين سخن، بر ايمانشان افزود و گفتند: خدا ما را كافي است؛ و 
او بهترين حامي ماست. « البته در طول تاريخ كم نبوده اند كساني كه در مقابل 
فشارهاي دشمن و نيز برخي آسيب هاي دروني، ولايت شيطان را پذيرفته 
و سر تسليم در مقابل زياده خواهي هاي مستكبران فرود آورده اند. مروري بر 
نوع مواجهه كشورهاي ضعيف و عقب نگاه داشته شده با مقوله پيشرفت، 
خود درس عبرت آموزي از اين جهت است. كم نبوده اند كساني كه در مقابل 
نظام سلطه گر و سلطه پذير مطلوب مستكبران سر خم كرده و آشكارا مسير 
پيشرفت خود را ذيل استكبارورزي س��لطه گران تعريف كرده اند. برخي 
نخبگان غربگرا و غرب باور در جوامع مستضعف، كعبه آمال خود را پيروي 
از غرب و تبديل شدن به يكي از اقمار نظام سلطه تصوير كرده اند.  متأسفانه 
بايد گفت برخي غربگرايان چنان مسخ شده اند و دل هايشان مرده است كه 
توفيق حسن ظن به وعده های الهي را از دست داده اند و در مسير حركت خود 
تنها به ابزار ماده اكتفا می كنند. طبيعي است انساني كه تنها به ابزاري مادي 
متكي شود، در مقابل نيرويي توانمندتر، خود را مي بازد و مسير تسليم را دنبال 
مي كند.  هزار نكته باريك تر از مو اتفاقاً اينجاست كه دقيقاً كساني كه به ولايت 
شيطان گردن مي نهند و عزت خود را به مستكبران ارزاني مي دارند، به مثابه 
مهره هايي در دست نظام سلطه تلقي شده و گاه چنين شده كه آنگاه تاريخ 
مصرفشان از سوي اربابان غربي به پايان مي رسد، به صورتي كاملاً غيرمنتظره 
كنار گذاشته و به فراموشي سپرده مي شوند. شياطين هيچ گاه تكيه گاه امن 

و مطمئني براي پيروان خود نبوده و نيستند. 
در مقابل كساني كه مسير استقامت عزتمندانه را با حسن ظن به وعده های 
الهي و نيروي تدبير و خرد در پيش گرفته اند، مشمول بركات الهي و مصداق 
هُمْ سُبُلنََا« مي گردند. تنها در اين  آيه شريفه »وَالذَِّينَ جَاهَدُوا فيِنَا لنََهْدِينَّ
چارچوب است كه مي توان رمز موفقيت هاي ملت ايران و نظام اسلامي در 
برابر انبوه مشكلات و فشارهاي دشمن در طول سال هاي متمادي دريافت. 
اكنون نيز در دهه چهارم انقلاب اسلامي كه دهه پيشرفت و عدالت نام گرفته 
است، همين بنيان توحيدي، الگوي پيشرفت ملت ايران را رقم مي زند كه »وَ 

ماءِ وَ الْأَرْضِ. « لوَْ أنََّ أهَْلَ القُْری  آمَنُوا وَ اتقََّوْا لفََتَحْنا عَليَهِمْ برََكاتٍ مِنَ السَّ
اينك پرونده برجام امريكايي به فرجام رسيد و برگ ديگري در دفتر قطور 
تجربيات ملت ايران نقش بست. تك تك سطور اين برگ مشحون از نكات 
عبرت آموز، خصوصاً چگونگي مواجهه با قدرت هاي اس��تكباري است. اما 
آزمون عزت همچنان برقرار است. به تعبير امام خامنه اي » مسئله بسيار 
حساس اس��ت. امروز مسئولين كش��ور در معرض يك آزمون بزرگند؛ آيا 
حفظِ عزت و اقتدارِ اين ملّت عزيز را خواهند كرد يا نه؟ بايد عزت اين ملّت 
تأمين بشود، منافع ملّت بايد تأمين بشود به معناي واقعي كلمه، كه خب 
حالا خوشبختانه مسئوليان هم روي حفظ منافع ملي تكيه كردند و گفتند 
بايد منافع ما تأمين بشود؛ بله، بايد تأمين بشود منتها براي تأمين منافع، به 
حرفِ فلان رئيس و فلان نخست وزير و فلان صدراعظم اعتماد نكنيد؛ حرف 
اينها اعتباري ندارد؛ امروز يك چيزي مي گويند، فردا يك جور ديگري عمل 
می كنند؛ هيچ رودربايستي هم ندارند، خجالت هم اصلاً نمی كشند. متأسفانه 
در عالم ديپلماسي چيزي كه وجود ندارد اخلاق انساني است؛ بخصوص اين 
غربي ها، اروپايي ها كه هيچ اصلاً اخلاق را در ارتباطات گوناگون ديپلماسي 
و امثال اينها، بو نكرده اند؛ فقط صرفاً بر طبق منافع خودشان فكر می كنند و 
حركت می كنند و نقشه می كشند. با اينها بايد با دقّت رفتار كرد، عاقلانه بايد 

رفتار كرد. بنابراين عزت ملّت بايد حفظ بشود.«

عراقچي: فرانسه نمي تواند بخش خصوصي را
 ملزم به همكاري با ايران كند

معاون حقوقي و بين المل�ل وزارت امور خارجه موض�وع دريافت اذن 
رهبري براي ادامه مذاك�رات در برجام ب�ا اروپايي ها را تش�ريح كرد. 
س��يد عباس عراقچي در گفت و گو با خبرگزاري خان��ه ملت، در خصوص 
تضمين هايي كه اروپايي ها بايد براي ادامه فعاليت برجام به كشورمان ارائه 
كنند، گفت: با توجه به اينكه زمان زيادي از آغاز مذاكرات نمي گذرد، هم اكنون 
در حال بررسي تضمين هاي عملي، حقوقي، سياسي هستيم كه اروپايي ها بايد 

ارائه كنند و در اين رابطه ايده هاي زيادي وجود دارد. 
معاون حقوقي و بين الملل وزارت امور خارجه در خصوص مطالب منتشر شده 
در برخي رسانه ها مبني بر اينكه دولت خروج امريكا از برجام را پيش بيني 
مي كرد از اين رو براي مذاكره با اروپايي ها از رهبر انقلاب اذن دريافت كرده 
است، اظهار كرد: به طور كلي بايد گفت ديپلمات ها بدون دستورالعمل هيچ 
كاري انجام نمي دهند و با توجه به اينكه مامور كشورشان محسوب مي شوند در 
چارچوب دستورالعمل ذكر شده حركت مي كنند. وي در واكنش به اظهارات 
چند وقت پيش رئيس جمهور فرانسه مبني بر اينكه نمي توان شركت ها را ملزم 
به تجارت با ايران كرد و نمي خواهند جنگ تجاري استراتژيك با امريكا بر سر 
توافق هسته اي با كشورمان راه بيندازند، ادامه داد: اين مهم يكي از مشكلاتي 
است كه در مذاكرات بايد شفاف شود؛ طبيعي است نه فرانسه و حتي كشورمان 
نمي تواند بخش خصوصی را مجبور به كاري كند اما مي تواند فضا و شرايطي 
را فراهم كند كه بخش خصوصي با حمايت ها ترغيب به فعاليت شود. عراقچي 
گفت: از اروپايي ها انتظار داريم فضايي را فراهم كنند كه كمپاني هايشان تحت 
حمايت دولت هايشان با ايران فعاليت كنند. عضو ارشد تيم مذاكره كننده 
كشورمان تصريح كرد: خواهان اين امر هستيم در چند هفته اي كه رئيس 

جمهور گفتند مذاكرات به اتمام برسد. 
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روحاني در ديدار با خانواده دولت: 
امريكا نمي تواند ملت ايران را به زانو در آورد

رئيس جمه�ور در دي�دار صميمي با 
خان�واده دولت، م�اه رمض�ان را ماه 
رحمت، غفران و فيوضات الهي برشمرد 
و گفت: يكي از آثار حائز اهميت اين ماه 
الفت، صميميت و كنار هم بودن است. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��انی دفتر 
رياست جمهوري، دكتر حسن روحاني 

با بيان اينكه س��ال گذش��ته در چنين ايامي ملت ايران حماسه اي 
بزرگ در انتخابات آفريد، اظهارداش��ت: به خاطر حضور و اشتياق 
مردم در س��اختن اتفاقات ش��كوهمند در 29 ارديبهشت 96 بايد 
شكر نعمت به جا آوريم. رئيس جمهور با بيان اينكه از سال گذشته 
تاكنون با فراز و نشيب ها و مشكلات فراواني در داخل كشور و منطقه 
روبه رو بوده ايم، از اعضاي دولت و خانواده هاي آنان به خاطر تلاش 

در مسير اداره امور كشور تقدير و تشكر كرد. 
روحاني با بيان اينكه در شرايطي هستيم كه ثروت منطقه و سيستم 
تروريسم دولتي صهيونيستي به عنوان يكي از خبيث ترين رژيم هاي 
تاريخ و نيز بزرگ ترين قدرت اقتص��ادي و نظامي جهان عليه ملت 
ايران هستند، افزود: ملت ايران در برابر همه اين فشارها مقتدرانه 
روي پاي خود ايستاده اس��ت. رئيس جمهور افزود: استقلال و فراز 
و نش��يبي كه مي گذرانيم يك بخش بزرگ از بار آن بر دوش دولت 
و بخش هاي مختلف سياس��ي، اقتصادي و فرهنگي دولت اس��ت. 
روحاني با بيان اينكه ماه رمضان به ما نش��ان مي دهد كه همه ايام 
سال با هم يكسان نيستند، گفت: مشخص است در مقاطعي تاريخي، 
كار و تلاش و فعاليت انسان با شرايط عادي تفاوت دارد و امروز يك 
ماه رمضان پيش رو ما است كه در آن هر چند زيبايي سحر و افطار و 
فيض و رحمت الهي وجود دارد، اما گرسنگي و تشنگي نيز به عنوان 
عبادتي بزرگ و انسان ساز هست. رئيس جمهور با بيان اينكه امروز 
در شرايط سياس��ي جهاني در دوران ويژه اي قرار داريم كه باوجود 
سختي ها و مشكلات فراوان براي ايستادگي در برابر آنها اجر بالايي 
در پيش��گاه خداوند و تاريخ خواهيم داش��ت، گفت: ما به روزهاي 
افتخارآفرينی خود در ايام حساس تاريخي غرور و افتخار مي كنيم 
و امروز بی ترديد از اين مشكلات عبور خواهيم كرد. روحاني تأكيد 
كرد: اين طور نيست كه امريكا و ديگر قدرت های حامي آن بتوانند 
ملت ايران را به زانو در آورند بلكه ما ايس��تاده ايم و مي توانيم مسير 

را به خوبی طي كنيم. 
دكتر روحاني با اشاره به اينكه همه دولت ها در دوران فعاليت خود 
با مش��كلاتي مواجه بوده اند و مش��كلات دولت يازدهم و دوازدهم 
بيشتر از همگان بوده است، گفت: اين فشارها هم مي تواند انسان را 
خس��ته كند و هم مي تواند باعث افزايش صبر، توانايي و اجر انسان 
شود. رئيس جمهور با بيان اينكه ماه رمضان تحمل و قدرت روحي 
ما را افزايش مي دهد، گفت: امروز سرچش��مه اميدها در نظام مقام 
معظم رهبري هستند و در دس��تگاه هاي اجرايي بايد قبل از همه 
مسئولان دولتي اميدآفرين و منشأ نشاط و اميد در جامعه باشند. 
دكتر روحاني با تقدير از صبر و تلاش ه��ای خانواده اعضاي دولت 
در حمايت از مسئولان گفت: خانواده ها بايد زمينه را براي آرامش 

مسئولان در راستاي ارائه خدمت بهتر به مردم فراهم كنند. 

اظهارات منتسب به شمخاني تكذيب شد
 FATF تصميمی براي پيوستن ايران به

گرفته  نشده است
مركز ارتباطات و اطلاع رسانی دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي با 
صدور اطلاعيه اي اظهارات منتسب به دريابان شمخاني در جلسه 
غيرعلني روز يكش�نبه مجلس شوراي اس�لامي را تكذيب كرد. 
به گزارش ايرنا در بخش��ي از اين اطلاعيه آمده است: دبير شوراي 
عالي امنيت ملي در جلسه غيرعلني روز يكشنبه سي ام ارديبهشت 
كه با هدف بررسي ابعاد مختلف لوايح چهار گانه مربوط به مبارزه با 
پولشويي و تأمين مالي تروريسم برگزار شد، تأكيد كرده كه نحوه 
مواجهه نمايندگان محترم مجلس ش��وراي اس��لامي با اين لوايح 
واج��د هيچ گونه جنبه و ال��زام امنيتي نبوده و صرفاً به تش��خيص 
آنها مربوط مي باشد. اين اطلاعيه با تكذيب برخي اظهارنظرها كه 
حضور دريابان شمخاني در جلسه غيرعلني مجلس را با نظر مساعد 
دفتر رهبر معظم انقلاب نسبت به FATF مرتبط كرده اند مي افزايد: 
هيچ گونه تصميمي مبني بر پيوس��تن جمهوري اسلامي ايران به 
FATF اتخاذ نگرديده و بيان مطالبي از اين دس��ت بدون توجه به 
ضرورت هاي امنيت ملي و صرفاً با اغراض سياسي مطرح مي شود. 
در پايان اين اطلاعيه با ابراز تأس��ف نس��بت به بي توجهي برخي 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي نس��بت به رعايت حيطه بندي 
جلس��ات غيرعلني، تداوم اين روند را موجب محدود شدن حضور 
و تعامل مقامات سياس��ي، امنيتي و نظامي كشور با مجلس عنوان 

كرده است. 

ورود هيئت نظارت بر نمايندگان
 به اظهارات نماينده كازرون

عض�و هيئ�ت  نظ�ارت ب�ر رفت�ار نماين�دگان مجل�س ش�وراي 
اس�لامي، از ورود اي�ن هيئ�ت ب�ه »اظه�ارات تفرقه افكنان�ه« 
نماين�ده كازرون درب�اره اتفاق�ات اخي�ر اي�ن ش�هر خب�ر داد. 
حجت الاسلام عليرضا س��ليمي در گفت وگو با تس��نيم نسبت به 
اظهارات اخير نماينده كازرون درباره اتفاقات اخير اين شهر، گفت: 
آقاي رض��ازاده نماينده كازرون اظهاراتي مبني بر منش��أ اتفاقات 
اخير در ش��هر كازرون مطرح كرده كه س��خنان او به درگيري ها 
دامن زده است. وي افزود: اظهارات آقاي رضازاده نماينده كازرون 
در مجلس كه موجب ايجاد اختلافات بيش��تر بين مردم و تشديد 
درگيري  ها شد، در هيئت نظارت بر رفتار نمايندگان مجلس بررسي 
مي ش��ود. عضو هيئت  نظارت بر رفتار نمايندگان مجلس تصريح 
كرد: نمايندگان مجلس بايد نسبت به هرگونه اظهارنظر، واكنش 
و يا صحبتي نسبت به س��ايرين حساسيت و دقت بيشتري داشته 
باشند، زيرا برداشت ها و سوء برداشت  هاي متفاوتي از صحبت ها و 

مواضع آنها در مسائل مختلف صورت مي گيرد. 
دو روز پيش، حس��ين رضازاده نماينده اصلاح طلب كازرون، ادعا 
كرده بود كه اتفاقات اين ش��هر از نماز جمعه ش��روع ش��ده است. 
برخي رس��انه ها، علت اتفاقات كازرون را تلاش نماينده اين شهر 
براي جداكردن بخش��ي از شهرستان و تش��كيل يك شهرستان 
جديد كنار كازرون اعلام كرده اند. موض��وع ناآرامي ها و تجمعات 
كازرون به ح��دود 10 ماه پي��ش برمي گردد؛ جايي ك��ه برخي از 
اهالي اين شهرستان در اعتراض به آنچه »تجزيه كازرون« عنوان 
مي كردند بيرون از خانه هاي شان آمدند و در ميدان اصلي اين شهر 

تجمع كردند. 
آنها معتقد بودند طرح تجزيه شهرستان كازرون، در دو سال گذشته 
و در سكوت خبري از سوي حس��ين رضازاده نماينده اصلاح طلب 
كازرون در مجلس شوراي اس��لامي كه عضو ليست اميد مجلس 
به حساب مي آيد، دنبال مي شد. براساس اين طرح قرار بود دو بخش 
از اين شهرستان ش��امل بخش هاي »قائميه« و »كوهمره نودان« 
كه يكي از آنها زادگاه نماينده مجلس است، از كازرون جدا شده و 

شهرستاني جديد تشكيل شود. 
 

محمدجواد اخوان

آملی لاریجانی: دستگاه قضا به سودجویان در شرایط فعلی اقتصادی مجال نخواهد داد
      قضائی 

رئي�س ق�وه قضائيه امري�كا را مس�بب اصلي 
جنايات رژي�م صهيونيس�تي در به ش�هادت 
رس�اندن بي�ش از 60 فلس�طيني دانس�ت. 
به گ��زارش اداره كل روابط عمومي ق��وه قضائيه، 
آيت الله آملي لاريجاني در جلس��ه مسئولان عالي 
قضايي با اشاره به جنايات اخير رژيم صهيونيستي 
در جريان انتقال سفارت امريكا به بيت المقدس و به 
شهادت رساندن بيش از 60 فلسطيني و مجروح 
ساختن 2700 تن، مسبب و مس��ئول اصلي اين 
اقدامات را امريكا دانست كه با نشان دادن چراغ سبز 

به صهيونيست ها اين فجايع را رقم زده اند. 
آيت الله آملي لاريجاني ب��ا بيان اينكه نمايش هاي 
ظاهري امريكا ديگ��ر خريداري در س��طح افكار 
عمومي جه��ان ن��دارد، به ضعف و سرس��پردگي 

برخي حكام كشورهاي اس��لامي درمقابل امريكا 
و رژيم صهيونيس��تي اش��اره كرد و افزود: گرچه 
اين سرسپردگي ها موجب تش��جيع جنايتكاران 
شده تا به قول خودشان وارد معامله قرن شوند اما 
وجدان هاي بيدار مي دانند كه حس��اب مسلمانان 
از حساب اين حكام جداست و پيروزي قطعي از آن 
ملت مظلوم فلسطين خواهد بود. رئيس قوه قضائيه، 
يكي ديگر از پيامدهاي جنايات رژيم صهيونيستي 
و رفتار امريكا در قبال اين جنايات را آگاهي هرچه 
بيشتر افكار عمومي جهان نسبت به برخورد دوگانه 
غرب با موضوع حقوق بشر دانست و خاطرنشان كرد: 
سكوت مرگبار دولت هاي غربي و مجامع بين المللی 

در مقابل اين جنايات، تأسف بار است. 
رئيس ق��وه قضائي��ه در ادامه تأكيد كرد: نس��خه 

شفابخش امروز در ش��رايط خروج امريكا از برجام 
و ساير اقدامات دشمن، حفظ صلابت و استقامت 
ناشي از ايمان است و مردم ما هرگز دست از دفاع 
از اقتدار و مصالح خود برنخواهند داشت. دشمن نيز 
بهتر است بداند دقيقاً از نقطه اي ضربه خواهد خورد 
كه از آن نقطه به دنبال باج گيری از ملت ايران باشد. 
آملي لاريجاني با بيان اينكه اقتدار جمهوري اسلامي 
مزاحم مطامع و زياده خواهی های دش��من است، 
تصريح كرد: مردم و مسئولان ما اين اقتدار را حفظ 
خواهند كرد و در برابر زياده خواهی های دشمنان 
نظير مذاكره بر سر برنامه هاي موشكي جمهوري 
اسلامي كه هيچ ارتباطي به امريكا ندارد و بخشي از 
توانمندي دفاعي ايران است، ايستادگي مي كنند. 

رئيس قوه قضائيه در بخش پاياني سخنان خود با 

تأكيد بر تلاش دس��تگاه قضايي و ساير دستگاه ها 
در جهت حفظ حقوق عامه، يك��ي از مظاهر آن را 
رسيدگي به وضع بازار برشمرد و اظهار كرد: قطعاً 
دولت محترم براي اداره اقتصاد كشور بايد طرح هايي 
داشته باشد اما برنامه هاي دولت، مانع از انجام وظايف 
دستگاه قضايي نيست. آيت الله آملي لاريجاني افزود: 
جمهوري اسلامي مي تواند بر مشكلات اقتصادي 
فائق آيد و دولت ني��ز در اين زمينه تلاش مي كند 
اما سازمان تعزيرات حكومتي و قوه قضائيه قطعاً در 
مقابل عده اي سودجو كه قصد سوءاستفاده از برخي 
شرايط را دارند، از حقوق مردم دفاع خواهند كرد و 
در شرايطي كه كشور با ركود و پاره اي چالش های 
اقتصادي ديگر مواجه اس��ت مجال سوءاستفاده 

عده اي سودجو را نخواهند داد. 

نمايندگان و فعالان سياسي از فرجام دل بستن به اروپا مي گويند

اروپا هم قابل اعتماد نيست ساده انديشی نكنيد

با خروج يكجانبه امريكا از برجام و وضعيتي كه 
اكنون بر اين توافق حاكم شده است، كمتر مدافع 
خوش بينی را مي توان سراغ داشت كه به آينده 
آن اميدوار باشد. اين در حالي است كه به اعتراف 
طرف هاي هس�ته اي و تأييد آژانس بين المللی 
انرژي اتمي جمهوري اسلامي ايران طي دو و نيم 
سال گذشته به تعهدات خود عمل كرده است. 
با اين حال تلاش براي حفظ برجام با طرف های 
اروپايي موضوعي اس�ت كه اين روزها دستگاه 
ديپلماسي اميدوار است با دريافت تضمين هاي 
عيني و عملي با طرف های اروپايي مانع فروپاشي 
اين توافق بين المللی شود. هرچند كه وزير امور 
خارجه ب�ه اين تلاش ها هم چن�دان خوش بين 
نيست و معتقد است برجام در حال مرگ است 
و در آي سي يو قرار دارد كه طرف های اروپايي 
توان نجات آن را ندارند. در اين زمينه نمايندگان 
و صاحبنظران سياسي معتقدند كه اعتماد دوباره 
ساده انديش�ی اس�ت چرا كه اعتماد مجدد به 
اروپايي ها از چاله به چاه افتادن است و اروپايی ها 
در واق�ع اهداف امري�كا را نمايندگي مي كنند. 

   اعتماد   به اروپايي ها ساده انديشي است
محمد دهقان، عضو كميس��يون حقوقي و قضايي 
مجلس در گفت وگو با فارس با اشاره به خروج امريكا از 
برجام، اظهار داشت: به لحاظ حقوقي »برجام« زماني 
لازم الاجرا شد كه يك قانون در مجلس به تصويب 
رسيد و از طرفي مصوبه شورای عالی امنيت ملي هم 
به تأييد مقام معظم رهبري رسيد. وي افزود: شروطي 
در اين دو مصوبه داريم كه مبناي مشروعيت اقدام 

دولت براي اجراي برجام بوده اس��ت، طبق مصوبه 
مجلس شوراي اس��لامي هرگاه هركدام از طرفين 
1+5 برجام را نق��ض كنند، دولت اي��ران بايد اقدام 
متقابل نش��ان دهد، الان كه امريكا صريحاً و روشن 
تحريم ها را برگردانده و برجام را نقض كرده و از برجام 
خارج ش��ده، دولت بايد طبق مصوبه مجلس اقدام 

متقابل انجام دهد. 
دهقان ب��ا تأكيد بر اينك��ه امريكا و اروپ��ا در زمينه 
»برجام« هم داستان هستند و آن را بيان هم كرده اند 
و اين موضوعي پنهاني نيست و تحليل هم نيست بلكه 
خبر است، گفت: امريكايي ها سه خواسته از ايران را 
بيان كردند، يكي اينكه ما آن محدوديت هسته اي را 
برداريم، يعني به جاي اينكه هشت سال محدوديت 
هسته اي داشته باشيم، آن را برداريم و نامحدود كنيم 
و به صورت دائمي محدوديت فعاليت هسته اي داشته 
باشيم، دومين خواسته امريكايي ها از ايران اين است 
كه ما فعاليت موشكي مان را متوقف كنيم، خواسته 
س��وم امريكا هم اين اس��ت كه ما در زمينه مسائل 
منطقه اي عقب نش��يني كنيم و تابع سياست هاي 
امريكا در منطقه باشيم. دهقان خاطرنشان كرد: الان 
كه تجربه برجام را داريم ديگر خيانت است كه دوباره 
ملت را به نحو ديگري معط��ل بگذارند و همچنان 
بخواهند كشور را با جنازه برجام سر كار بگذارند و بين 
زمين و هوا نگه دارند و مردم همچنان منتظر باشند و 
دوقطبي هاي سياسي ديگري را در كشور ايجاد كنند، 
به جاي پرداختن به مسائل اصلي كشور مانند افزايش 
نرخ ارز، بيكاري 30 درصد جوانان كشور، مشكلات 
معيش��تي و ركود اقتصادي حاكم بر كشور، دوباره 

سرشان را به مسائل بي ارزشي گرم كردند كه تكليفش 
براي مردم روشن شده است اما برخي حاضر نيستند 
تكليف خودشان را روشن كنند، ان شاءالله خداوند در 

آينده تكليف شان را روشن مي كند. 
   اعتماد   به اروپايي ها از چاله به چاه افتادن  

نص��رالله پژمان ف��ر، نماينده مش��هد در مجلس در 
گفت وگو با فارس با اشاره به خروج امريكا از برجام، 
اظهار داشت: از ابتدا هم روشن بود كه از توافق برجام 
چيزي عايد ملت ايران نمي شود، اما شايد مهم ترين 
ثمره برجام اين بود كه ش��بهه برخي افراد مبني بر 
اينكه امريكايي ها قابل مذاكره هس��تند و مي شود 
منافع خودمان را با مذاك��ره از امريكايي ها بگيريم، 
برطرف ش��د و امروز ديگر كس��ي نمي تواند چنين 
سخني را مطرح كند كه با ديپلماسي لبخند و دست 
در دس��ت يكديگر دادن و عكس ي��ادگاري گرفتن 
مي توان مشكل را حل كرد، اين موضوع ديگر براي 

همگان روشن شده و بسيار شفاف است. 
نماينده مشهد در مجلس تصريح كرد: امروز مسئله اي 
با اروپايي ها نداريم كه بخواهيم با آنان دوباره مذاكره 
و آن را حل كنيم، طبق قانون با توجه به خروج امريكا 
از برجام موظفيم فعاليت هاي هسته اي مان را آغاز 
كنيم، طرف مقابل رسماً برجام نقض را كرده و ما بر 
اساس قوانين داخلي و بين المللي وظايفي داريم كه 

بايد به آنها عمل كنيم.
 وي اضافه كرد: مذاكره با اروپايي ها و اعتماد مجدد به 
آنان از چاله به چاه افتادن است، اروپايي ها چاه هستند، 
چون تواني براي حل مش��كلات ندارند، تاكنون نيز 
نش��ان داده اند كه بدون امريكايي ه��ا حتي آب هم 

نمي خورند، بنابراين آنان نمي توانند مسائل را به طور 
مس��تقل حل كنند. اين عضو كميسيون فرهنگي 
مجلس يادآور شد: در تمامي تعهداتي كه طرف مقابل 
در برجام داشت، قرار بود تمامي تحريم ها را بردارند، 
اروپايي ها مي توانستند خودشان بسياري از تحريم ها 
را بردارند، اما هيچ اقدامي نكردند، اين نشان دهنده 
آن است كه اروپايي ها نقش بازي مي كنند و آمده اند 
طبق اين نقش��ه و پاس گلي كه امريكايي ها به آنان 
دادند، امتياز جديدي از ايران بگيرند و ما را بيش��تر 
تحت فش��ار قرار دهند. پژمان فر با بيان اينكه امروز 
بايد به س��مت ديپلماسي اس��تقامت و ايستادگي 
پيش برويم و از آن بچه هاي بسيجي كه در جبهه ها 
داشتيم، ياد بگيريم، تأكيد كرد: ما مي توانيم با تكيه 
بر ظرفيت هاي داخلي مان مشكلات مان را حل كنيم، 
با توجه به ضعف دولت در حل مشكلات اقتصادي 
مانند افزايش نرخ ارز و بيكاري جوانان، ديگر جا ندارد 
ملت را معطل نگه دارند، دولتي ها ديگر خودشان هم 
خجالت مي كشند بگويند مشكلات اقتصادي امروز 
حاصل رفتار دولت قبل است، بيش از پنج سال است 
از دولت روحاني آنان مي گذرد و اين دولت هيچ قدمي 

براي حل مشكلات كشور برنداشته است. 
   اروپايي ه�ا اه�داف امري�كا را نمايندگي 

مي كنند
عضو شوراي مركزي جبهه پايداري هم با بيان اينكه 
متأسف هستيم كه برخي مسئولان به شرايط طلايي 
امروز جمهوري اسلامي توجه ندارند و در ته دل خود 
به بيگانگان توجه دارند اظهار داشت: اروپايي ها هم 
قابل اعتماد نيستند و رهبر معظم انقلاب همان طور 
كه در ابت��داي مذاك��رات منتج به برج��ام گفتند 
امريكايي ها قابل اعتماد نيستند، الان هم گفتند به 
سه كشور اروپايي هم نبايد اعتماد كرد. محمدناصر 
س��قاي بي ريا ادامه داد: الان هم شاهد هستيم كه 
اروپايي ها به صراحت گفتند ما نمي توانيم تضمين 
بدهيم. معناي اين سخن اين است كه آنها صرفاً حرف 
مي زنند. از طرفي ديگر مي گويند رابطه ما با امريكا 
همچنان بايد حفظ باشد. رابطه آنها با امريكا هم رابطه  
از بالا به پايين است؛ يعني امريكا دستور مي دهد و آنها 
بايد اجرا كنند و حاضر نيستند به خاطر ما رابطه شان 
را با امريكا كم كنند و در مقابل فشارهاي آن بايستند. 
وي با بيان اينكه ممكن است اروپايي ها يك در باغ 
سبز به ما نش��ان بدهند و ما را مجاب كنند تصريح 
كرد: ممكن است منافع بسيار كمي را براي ما تأمين 
كنند، اما بعداً زير بقيه منافع مي زنند. وقتي مي گويند 
تضمين نمي دهيم، به همين معنا است. وي ادامه داد: 
مگر ايران بارها اعلام نكرده كه مسئله موشكي قابل 
مذاكره نيست، اما اروپايي ها هر بار مسئله موشكي و 
حضور ما در منطقه را مطرح مي كنند. اين  حرف ها 
در راستاي همان حرف هاي امريكاست و اروپايي ها 
دارند اهداف امريكا را نمايندگي مي كنند. بنابراين 
قابل اعتماد نيس��تند و ما متأس��فانه مي بينيم كه 
مسئولين فعلي دولت، محكم در صحنه نيستند تا 
با صلابت صحبت كنند و روي سخن خود بايستند 

و آن را پيش ببرند. 

     گزارش

ژه
وی

همراهيتندروهاباتندرويتاجزاده
 روزنامه آرمان منتقدين برجام را تندرو ناميده )گرچه همين چند 
روز پيش روحاني گفت تندرو نگوييم و ... ( اما نكته جالب تر آن 
است كه اين روزنامه براي بررسي آنچه »رفتارشناسي تندروها 
ناميده، خود سراغ مصاحبه با كس��ي رفته است كه اولين دليل 

شهرتش تندروي است؛ هادي غفاري!
هادي غفاري از قبل انقلاب به تندروي مش��هور ش��د، چون 
زماني كه امام از مبارزه غيرمس��لحانه مي گفتند، او مردم را 
تشويق به گرفتن سلاح از پاسبان ها مي كرد و شعار مي داد كه 
»تنها ره رهايي، جنگ مسلحانه«!! حالا او آمده تا رفتارشناسي 
كساني را كه به دليل مخالفت با برجام تندرو ناميده  مي شوند، 
بررس��ي كند! در جريان فتنه 88 هم مقادي��ري قابل توجه   
اسلحه از زيرزمين مؤسسه الهادي كه زير نظر هادي غفاري 

اداره مي شود، كشف شد. 
حالا هادي غفاري هم به مصطف��ي تاج زاده، محكوم امنيتي 
فتنه 88 اقتدا كرده و از دولت پنهان توصيفات تخيلي و انشا 
گونه ارائه مي دهد، بی آنكه قرينه اي براي آن داش��ته باشد: 
»دولت پنهان به دنبال تحول در مديريت كشور نيست، بلكه به 
دنبال حكومت كردن و اقتدارگرايي است. اين دولت فی نفسه 
به دنبال قدرت است و به چيزي به جز اين فكر نمي كند. رشد 
و تعالي جامعه هيچ  جايگاهي در انديشه دولت پنهان ندارد.  به 
بيان ديگر اگر قدرت در اختيار اين افراد باشد هر اقدامي مباح 
است، اما اگر قدرت در اختيار ديگران باشد حتي اگر خيرترين 

اقدامات نيز صورت بگيرد، داراي اش��كال اس��ت و بايد از آن 
انتقاد كرد. « اين توصيفات رمان گونه بيشتر به چهره سازي از 

جريان رقيب شبيه است و نه وصف چهره اي كه هست. 

فشارهابراياستعفايمنتجبنيا
اخبار و ش��نيده ها حاكی از آن است كه رس��ول منتجب نيا 
تحت فشار اعضايي از ش��وراي مركزي حزب اعتماد ملي، از 
اين حزب رفته است. او اداره شوراي اجرايي را برعهده داشت 
و البته چند ماهي مي شد كه استعفا داده و بر اين استعفا هم 
اصرار داشت. دي سال گذشته، دبيركل حزب اعتماد ملي در 
نامه اي به الياس حضرتي عضو شوراي مركزي اين حزب، از 
وي خواست تا براي »پايان دادن به برخي اختلاف سليقه ها« 
شوراي اجرايي حزب اعتماد ملي را بدون حضور منتجب نيا 
تش��كيل دهد. در اين نامه تأكيد شده بود كه حجت الاسلام 
منتجب نيا قائم مقام حزب اعتماد ملي تمايلي به اداره شوراي 
اجرايي ندارد و اين مسئوليت به الياس حضرتي واگذار شده 
است. منتجب نيا بعد اين نامه مصرانه استعفا داد و از آن زمان 
تشكيل جلسات شوراي مركزي و تدارك برگزاري كنگره بر 
عهده الياس حضرتي بوده است. گفته مي شود نقش حسين 

كروبي در اين كنار گذاشتن منتجب نيا پررنگ بوده است. 
روز گذشته يك عضو حزب اعتماد ملي كه نخواست نامش 
گفته شود، در گفت و گو با جوان گفت كه منتجب نيا تحت 
تأثير عوامل تندرو و از جمله نفوذ حسين كروبي در حزب، 

كنار گذاشته شده است. گفته مي شود پيش از اين محسن 
رهامي هم به همين دليل مجبور به اس��تعفا شده بود. اين 
اس��تعفاها البته بي ارتباط با انتقادات اين افراد به ش��وراي 
عالي اصلاح طلبان به رياست محمدرضا عارف نيست. چه 
آنكه گفته مي شود علت اين استعفا، فش��ارهايي بود كه از 
سمت تندروهاي اصلاح طلب به منتجب نيا وارد مي شد و از 
او مي خواستند تا شوراي عالي سياست گذاري اصلاح طلبان 

را بپذيرد. 

پروندهشاهيننفتيبا14هزارميليارد
اختلاسبهجریانافتاد

پرونده اختلاس 14 هزارميليارد توماني يكي از مديران شركت 
نفت بعد از فرار وي به انگلس��تان به تازگی در دادگاه كيفري 
يك استان تهران تشكيل شد. متهم م. ج معروف به شاهين، از 
مديران خزانه شركت نفت بود كه همزمان با اختلاس ميلياردي، 
ضمن گرفتن تابعيت انگلستان براي خود و اعضاي خانواده اش 
ايران را ترك كرد. بعد از آن بود كه در جريان تحقيقات، اختلاس 
ميلياردي وي برملا و پرونده با كامل شدن تحقيقات به دادگاه 
كيفري يك استان تهران فرستاده شد تا بعد از تعيين شعبه، 

رسيدگي به آن آغاز شود. 
 گفتني است آخرين پرونده رسيدگي شده در اختلاس هاي كلان، 
يك پرونده 3 هزارميليارد توماني بود و در پرونده اختلاس شاهين 

رقمي حدود 5 برابر اين رقم تخمين زده مي شود. 


